
Uchwała Nr XXXI/535/09 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 

z dnia 26 października  2009 r. 
 
w sprawie przyjęcia stanowiska Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego w sprawie 
pilnego uruchomienia przez Narodowy Fundusz Zdrowia środków finansowych 
przeznaczonych na pokrycie kosztów tzw. „nadwykonań”, wynikaj ących z konieczności 
ratowania Ŝycia pacjentów w 2009 r. 
 
 
 Na podstawie § 101 Statutu Województwa Świętokrzyskiego uchwala się, co 
następuje: 

§ 1 
 
Przyjmuje się stanowisko dotyczące pilnego uruchomienia przez Narodowy Fundusz Zdrowia 
środków finansowych przeznaczonych na pokrycie kosztów tzw. „nadwykonań”, 
wynikających z konieczności ratowania Ŝycia pacjentów w 2009 r. 
 
 

§ 2 
 

Stanowisko, o którym mowa w § 1 przekazuje się: 
1. Marszałkowi Sejmu RP 
2. Prezydentowi RP 
3. Prezesowi Rady Ministrów 
4. Ministrowi Zdrowia 
5. Prezesowi Narodowego Funduszu Zdrowia 
6. Sejmowej Komisji Zdrowia 
7. Senackiej Komisji Zdrowia 
8. Wojewodzie Świętokrzyskiemu 
9. Parlamentarzystom Ziemi Świętokrzyskiej 

 
§ 3. 

 
Wykonanie uchwały powierza się Zarządowi Województwa Świętokrzyskiego. 
 

§ 4 
 

Uchwała wchodzi w Ŝycie z dniem podjęcia. 
 
 
 
        Przewodniczący Sejmiku 
 
 
           Tadeusz Kowalczyk 
 
 
 
         



           Załącznik do  
           uchwały Nr  XXXI/535/09 
           z dnia 26 października 2009r. 
          

         

STANOWISKO 

SEJMIKU  WOJEWÓDZTWA  ŚWIĘTOKRZYSKIEGO 

z dnia 26 października 2009 r. 

 

w sprawie pilnego uruchomienia przez Narodowy Fundusz Zdrowia środków 

finansowych przeznaczonych na zapłatę tzw. „nadwykonań” dla szpitali, wynikaj ących   

z konieczności ratowania Ŝycia pacjentów w 2009 r. 

 

 Sejmik Województwa Świętokrzyskiego apeluje o pilne uruchomienie przez 

Narodowy Fundusz Zdrowia środków finansowych przeznaczonych na pokrycie kosztów 

poniesionych w związku z wykonywaniem przez szpitale świadczeń medycznych, ponad 

limity określone w umowach, tj. na tzw. „nadwykonania” związane z ratowaniem Ŝycia 

pacjentów w 2009 r. 

Uzasadnienie 

 

 Sejmik Województwa Świętokrzyskiego zauwaŜa, Ŝe po upływie trzech kwartałów 

2009r., sytuacja finansowa w wielu szpitalach, szczególnie posiadających oddziały 

specjalistyczne, wzbudza ogromny niepokój. 

 W szpitalach, w przeciwieństwie do poradni nie jest moŜliwe wykonywanie świadczeń 

medycznych tylko i wyłącznie do poziomu limitu określonego umową zawartą z Narodowym 

Funduszem Zdrowia. 

 Dotyczy to w szczególności szpitali, które w swoich strukturach posiadają szpitalne 

oddziały ratunkowe oraz inne oddziały wysokospecjalistyczne w zakresie kluczowych 

dziedzin medycyny ratującej Ŝycie. 

W oddziałach tych 75% - 80% pacjentów jest przyjmowanych w trybie nagłym, w stanie 

zagroŜenia Ŝycia. Pacjenci planowo przyjmowani w takich szpitalach stanowią jedynie 20% - 

25% ogólnej liczby leczonych pacjentów. 

 Dyrektorzy tych jednostek nie posiadają Ŝadnych moŜliwości ograniczania przyjęć 

ponad limitowych, poniewaŜ nie mogą brać na siebie odpowiedzialności za zagroŜenie Ŝycia 



pacjentów z cięŜkimi schorzeniami. Dla takich chorych nie moŜna teŜ w nieskończoność 

wydłuŜać terminów przyjęć do szpitala. 

 Pragniemy równieŜ zaznaczyć, Ŝe pomimo zapewnień Ministra Zdrowia o zapłaceniu 

w pierwszej kolejności nadwykonań zrealizowanych w pierwszym półroczu tego roku, 

oddziały wojewódzkie NFZ nie realizują tych płatności. 

 W trosce o zapewnienie bezpieczeństwa zdrowotnego mieszkańcom województwa 

świętokrzyskiego, zarówno organy załoŜycielskie, jak i dyrektorzy szpitali zgodnie występują 

do Świętokrzyskiego Oddziału Wojewódzkiego NFZ w celu renegocjacji zawartych umów. 

W konsekwencji tych działań, najczęściej otrzymują odpowiedź, Ŝe Fundusz jest 

zobowiązany do finansowania jedynie świadczeń zdrowotnych do poziomu określonego        

w umowie. 

Niestety, świadczeniodawcy nie mieli większego wpływu na określenie ilości świadczeń 

medycznych umieszczonych w umowach, bo te kaŜdego roku przy kontraktowaniu są 

limitowane przez płatnika. 

 Wobec takiej sytuacji zastanawiamy się nad sensem wysiłków wkładanych przez 

organy załoŜycielskie w rozwój podległych zakładów opieki zdrowotnej. 

 Samorząd Województwa Świętokrzyskiego w kaŜdym roku przeznacza znaczne środki 

finansowe na poprawę infrastruktury podległych zakładów opieki zdrowotnej oraz na zakupy 

nowoczesnego sprzętu i aparatury medycznej. Działania te jednak staną się nieefektywne, 

jeśli pacjenci nie będą mogli z nich korzystać z powodu limitów świadczeń zdrowotnych 

narzuconych  przez NFZ. 

 Sejmik Województwa Świętokrzyskiego stoi na stanowisku, Ŝe finansowanie 

świadczeń zdrowotnych przez NFZ powinno zostać zabezpieczone na poziomie 

dotychczasowych umów powiększonych o wykonanie świadczeń ponadlimitowych 

wynikających z konieczności ratowania Ŝycia pacjentów. 

Tylko wówczas będzie moŜna mówić o zapewnieniu poczucia bezpieczeństwa zdrowotnego 

mieszkańcom Województwa Świętokrzyskiego. 

 

 

        Przewodniczący Sejmiku 

 

             Tadeusz Kowalczyk 


